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 الشكر والتقدير

مد سيدنا ونبينا مح الحمد لله كما ينبغي لجلال وجهه وعظيم سلطانه، والصلاة والسلام علي
 آله وصحبه وسلم، وبعد،،،،،،خاتم الأنبياء والمرسلين وعلي 

للأستاذ الدكتور/ عمرو محمد أحمد عواد أستاذ الموارد البشرية فالبداية أتقدم بالشكر الجزيل      
تري التي ما كانت لعلي تفضله بالإشراف علي هذه الرسالة  بكلية التجارة جامعة عين شمس

ولا آراؤه السديدة، ونصائحه القيمة التي كان لها عظيم الأثر في إنجازها، هذا فضلًا عن النور ل
متابعته المستمرة للباحثة منذ بداية هذا العمل وحتي نهايته، فلسيادته كل الشكر والتقدير والعرفان 

مة الصحة عبالجميل، وجزاه الله عني خير الجزاء، وإني لأدعو الله العلي القدير أن يديم عليه ن
 والعافية.

للدكتورة / عنايات إبراهيم محمد محمد مدرس إدارة الأعمال  كما أتقدم بوافر الشكر والعرفان     
علي تفضلها للمشاركة في الإشراف علي هذه الرسالة، فلها مني  بكلية التجارة جامعة عين شمس

 اء.ا الله عني خير الجز كل الشكر والتقدير لما قدمته لي من نصائح وتوجيهات قيمة، فجزاه

فانوس أستاذ ورئيس في إدارة لبير لأستاذ الدكتور/ نادر ألوأتقدم أيضاا بخالص شكري      
علي تفضله بالموافقة علي مناقشة هذه الرسالة، ورئاسة  جامعة عين شمسالتجارة بكلية عمال الأ

ثري هذا حظاته التي سوف تلجنة المناقشة والحكم علي الرسالة، ولا شك في أنني سأستفيد من ملً
 العمل، فلسيادته جزيل الشكر، وجزاه الله عني خير الجزاء.

 أستاذ مساعد إدارة الأعمالمحمد فتحي شلقامي  /رللدكتو  كذلك أتقدم بخالص الشكر     
علي قبوله المشاركة في لجنة المناقشة والحكم علي الرسالة، الإدارية  بأكاديمية السادات للعلوم

للًستفادة مما سيطرحه من ملًحظات، فلسيادته كل الشكر والتقدير وجزاه الله عني خير  وأتطلع
 الجزاء.

كما لا يفوتني أن أتقدم بجزيل الشكر والعرفان لكل من ساعد الباحثة علي إنجاز هذه الرسالة،      
 ومد لي يد العون والمساعدة، فلهم مني جزيل الشكر والتقدير.
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Abstract 

Researcher Name: Hagar Hesham Mohamed El Saeed 

Thesis Title: The Effect of Emotional Intelligence on Person-Job Fit 

An Empirical Study on the Ministry of Social Solidarity. 

Degree: Master of Business Administration. 

Research Main Objective: Investigate the effect of emotional intelligence 

dimensions (Self -emotion appraisal, Others’ emotion appraisal, using of 

emotions and Regulation of emotions) on the Person-Job Fit dimensions 

(Needs-Supplies Fit and Demand-Abilities Fit) and its overall scale on the 

employees of the Ministry of Social Solidarity.  

Research Methodology: based on descriptive method and deterministic 

philosophy.  The study was conducted on a sample of (262) individuals in 

the Ministry of Social Solidarity.  

Research Main Results: Supplies-Needs Fit is directly and significantly 

affected by two dimensions of Emotional Intelligence (other’s emotion 

appraisal and regulation of emotions) while it is not affected by the other 

dimensions. In addition, Demand-Abilities is directly and significantly 

affected by one dimension of Emotional Intelligence (self-emotion 

appraisal) while it is not affected by the other dimensions. Finally, the 

overall scale of Person-Job Fit is directly and significantly affected by one 

dimension of Emotional Intelligence (self-emotion appraisal), while it is 

not affected by the other dimensions. 

Research Main Recommendations: Concern for the levels of emotional 

intelligence for employees and the awareness of its importance. Design 

training programs for employees to increase their skills and abilities to 

achieve better job fit and high performance. Clarify the organization's 

needs to find easily the right individuals for jobs. 

Keyword: 

Emotional Intelligence, Person-Job Fit, Emotion Appraisal, Use of 

Emotion, Emotion Regulation, Demands-Abilities Fit, Needs-Supplies Fit 
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